



OTTAWA 2010 ELECTIONS

Vote for better cycling

The candidates we elect on October 25 will determine whether cycling-friendly projects and programs are supported – and affect your safety and comfort as a cyclist.

Citizens for Safe Cycling (CfSC) has developed a list of **practical** actions and policies – a cycling platform – that could be implemented in the next four years to improve cycling in Ottawa.

We've sent this list to all candidates. You can see their responses at safecycling.ca/elect2010.

How can you help?

- Ask questions at all-candidates' debates to find out what they're thinking.
- Write an e-mail to candidates to ask their stance on the cycling platform.
- Make sure candidates know that cycling is important to you.
- Vote!

1. Initiate major cycling projects

- ✓ Provide east-west bike lanes across downtown on Albert/Slater
- ✓ Build cycling-pedestrian bridges at Fifth Avenue, over the Rideau River near Donald St., and from the train station to near the baseball stadium
- ✓ Fix CfSC's top 10 simple and large cycling problem areas in Ottawa (ottawabikingproblems.ca/toptens)

2. Complete Phase 1 of the Ottawa Cycling Plan by 2014

- ✓ Include community routes through neighbourhoods, and improve cyclist access at choke points, such as bridges and Queensway overpasses
- ✓ Follow the Ottawa Cycling Plan guidelines to provide safe detours at construction locations

3. Integrate cycling with transit

- ✓ Make the Rack&Roll program reliable now, and install racks on all buses by 2014
- ✓ Educate and discipline OC Transpo drivers so they pass cyclists safely

4. Support pro-cycling police campaigns

- ✓ Identify hot bike theft areas, and run campaigns targeting drivers who are aggressive or endanger cyclists.
- ✓ Ensure that police cycling blitzes focus on moving violations (wrong-way cycling, red light-running) and sidewalk cycling.

5. Provide more bike parking

- ✓ Convert at least 50% of current parking meters to bike racks, by adding Toronto-style rings

- ✓ Extend city zoning bylaws on bike parking to cover all businesses, not just new developments

6. Keep bike lanes snow-free

- ✓ Maintain bike lanes year-round

7. Reinstate cycling safety and promotion programs

- ✓ Reinstate funding for city safety and promotion programs
- ✓ Support cycling education in schools
- ✓ Produce a biannual free cycling map

8. Listen to cyclists

- ✓ Have the City's Roads and Cycling Advisory Committee meet at least 10 times per year
- ✓ Make sure all construction plans are reviewed by cyclists.

9. Let's measure up!

- ✓ Adapt the League of American Bicyclists' cycling-friendly city criteria for Canada.
- ✓ Blow our own horn for what we have accomplished, but keep looking to improve!

Citizens for Safe Cycling has promoted cycling and cycling safety in the Ottawa area since 1984. For more information, see SafeCycling.ca or phone 613-722-4454.





ÉLECTIONS OTTAWA 2010

Votez pour mieux rouler

Le scrutin du 25 octobre décidera si le nouveau conseil appuiera des projets et des programmes pour améliorer votre sécurité et confort à vélo.

Les Citoyens pour la sécurité à vélo ont dressé une liste de solutions et de conseils **pratiques** – un programme de cyclisme – qui s'étend sur les quatre prochaines années.

On a envoyé cette liste de questions à tous les candidats. Leurs réponses se trouvent au safecycling.ca/elect2010.

Comment puis-je aider?

Voyez ce que pensent les candidats :

- Posez des questions aux présentations des candidats pour savoir ce qu'ils pensent.
- Envoyez un courriel aux candidats pour connaître leurs positions face au programme de cyclisme de la CfSC.
- Communiquez que le cyclisme vous tient à coeur.
- Votez !

1. Lancer des projets d'envergure pour encourager le cyclisme

- pistes cyclables est-ouest pour traverser le centre-ville, Albert/Slater
- ponts cyclistes/piétons à l'ave Fifth, sur la rivière Rideau près de la rue Donald, et entre la gare et le stade de baseball
- résoudre les problèmes (10 faciles, 10 compliqués) identifiés au ottwabikingproblems.ca/toptens.

2. Terminer la phase 1 du Plan sur le cyclisme d'Ottawa d'ici 2014

- ajouter des parcours communautaires; améliorer l'accès des cyclistes aux ponts et aux viaducs sur le Queensway
- assurer la sécurité dans les zones de construction en suivant les procédures élaborées dans le Plan pour les détours

3. Intégrer le cyclisme au transport en commun

- rendre le service Vélo-bus fiable et veiller à ce que tous les autobus soient dotés de supports pour vélos d'ici 2014
- éduquer et imposer des mesures de discipline aux chauffeurs OC Transpo qui ne dépassent pas les cyclistes d'une façon sécuritaire

4. Appuyer les campagnes policières favorables au cyclisme

- identifier les zones de vols fréquents de vélos; tenir des campagnes pour cibler les chauffeurs agressifs qui mettent en danger la vie des cyclistes
- lors des campagnes-éclair policières, cibler les infractions relatives à la conduite du vélo (circulation en sens inverse, circulation sur le trottoir)

5. Augmenter le stationnement des vélos

- convertir au moins la moitié des parcomètres en ajoutant des anneaux
- modifier les règlements de zonage du stationnement de vélos afin d'inclure

tous les commerces et milieux de travail, en plus des développements neufs et les rénovations

6. Déblayer les pistes cyclables en hiver

- entretenir les pistes à longueur d'année

7. Rétablir les programmes de sécurité et de promotion du cyclisme

- rétablir l'appui des programmes de la Ville de sécurité à vélo et de promotion du cyclisme
- appuyer les programmes scolaires d'instruction et de sécurité à vélo
- produire une carte du vélo gratuite à tous les deux ans

8. Écouter les cyclistes

- réunir le Comité consultatif sur les routes et le cyclisme au moins dix fois par année
- faire examiner par des cyclistes tous les projets de construction et les plans de conception communautaire pour vérifier l'impact sur la sécurité et la commodité

9. Soyons à la hauteur!

- adapter pour le Canada les critères du *League of American Bicyclists* pour les villes favorables au cyclisme.
- Soyons fiers de nos réussites et continuons d'apporter des améliorations.

Les Citoyens pour la sécurité à vélo promouvoient le cyclisme dans la région d'Ottawa depuis 1984. Pour de plus amples renseignements, visitez SafeCycling.ca ou téléphonez au 613-722-4454.

